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وزیر ارشاد:  
سینما پس از سال ها با سیاست های 

کلان فرهنگی همسو شده است
در  پیامی  در  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزیر 
آستانه آغاز چهل و یکمین جشنواره بین المللی 
ایران در  اینکه سینمای  بر  تاکید  با  فیلم فجر 
مسیر تجربه ها و آزمون و خطاهای بسیار اینک با 
سیاست های کلان فرهنگی هنری کشور همسو 
شده است، آن را جلوه ای از پاسداشت گوهر 
ایجاد  از  جلوه گاهی  تنوع،  حفظ  آزاداندیشی، 
امید در دل مردم و نمایش اسوه ها و قهرمانان 

ملی در عرصه های مختلف دانست.
عمومی  روابط  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
جشنواره بین المللی فیلم فجر، در پیام محمد 
اهالی  شما  »با  است:  آمده  اسماعیلی  مهدی 
فرهنگ و هنر و علاقه مندان پرشمار سینمای 
هستید،  بی بدیلی  اجتماعی  سرمایۀ  که  ایران 
پیمان بسته بودیم تا به عنوان خادمان فرهنگ 
و هنر و در سال هایی که بار سنگین مسئولیت 
برای  را  خود  تلاش  نهایت  داریم،  دوش  بر  را 
گفتمان  و  فرهنگی  فرصت های  عادلانه  بسط 
معنوی و اخلاقی منبعث از انقلاب اسلامی در 
متن تولیدات سینمای ایران به کار گیریم. اینک 
مفتخریم که در جشنواره چهل و یکم فیلم فجر 
به همت بلند سینماگران باورمند به ارزش های 
انسانی و آرمان های اسلامی، گلچینی از تولیدات 
سینمای ایران، در معرض نگاه و قضاوت مردم 
قرار گرفته است تا آن ها را در روایت هنرمندانه 
خود از قصه هایی پرشور و حکایت هایی دیدنی و 

شنیدنی سهیم و شریک سازند.
سینمای ایران در مسیر تجربه ها و آزمون و 
با سیاست های  اینک همسو  بسیار،  خطاهای 
پاسداشت  فرهنگی هنری کشور، ضمن  کلان 
به جلوه گاهی  تنوع  آزاداندیشی و حفظ  گوهر 
امید در دل مردم، نمایش اسوه ها و  ایجاد  از 
قهرمانان ملی در عرصه های مختلف تبدیل شده 

است.
در روزهای پرفراز و نشیب سینمای ایران، در 
گوشه و کنار کشور صدها فیلم بلند، کوتاه و 
مستند تولید شد تا سینماگران ایرانی شاهدی 
صادق برای زمانۀ خویش باشند و مسئولیت های 
برگزاری  نبرند.  یاد  از  را  خود  اجتماعی 
جشنواره های فیلم کوتاه و مستند و اینک فجر 
در ابعاد ملی و بین المللی گواه ظرفیت سترگ 
سینمای ایران برای همراهی با مردم است. در 
آغاز بهار سینمای ایران، بخشی از این کارنامه 
به پیشگاه ملت شریف ایران در ضیافت نور و 
صدا و به وسعت ایران بزرگ تقدیم می شود تا 
توانایی های هنری فرزندان این سرزمین، سبب 

تابش نور امید و دلگرمی در آن ها شود.
با تجدیدنظر صورت گرفته، بخش بین الملل 
جشنواره فیلم فجر مجدداً در کنار بخش ملی 
آن قرار گرفت تا جذابیت های جشنواره دوچندان 
شود و امکانی برای مقایسه توانمندی سینماگران 
فراهم شود و زمینه  با همتایان خارجی  ایرانی 
تعامل سینمای ایران با سینمای دیگر کشورها 

فراهم شود.
فیلم  جشنواره  شده  مجزا  بخش  دو  ادغام 
فجر معنایی جز این ندارد که بخش های ملی 
از این پس همانند دو بال  و جهانی جشنواره 
اندیشۀ  و  پیام ها  شعاع  می توانند  قدرتمند 
پنهان و پیدای فیلمسازان را به واسطۀ فیلم های 

منتخب وسعت دهند.
همانند ادوار گذشته کاروان جشنواره چهل و 
یکم از مراکز همۀ استان های کشور عبور خواهد 
کرد تا از ارمغان سینمای ایران و تازه های آن با 
حضور و مشارکت همدلانه مردم رونمایی شود 
و موج شورانگیز و مهیج جشنواره در سینماهای 

پایتخت محدود نماند.
مردم شریف و هنرمندان عزیز ایران، مقدم 
شما را در جشنواره فیلم فجر که همانا جشن 
ایام الله  و  اسلامی  انقلاب  پیروزی  بزرگداشت 

دهه فجر است، صمیمانه گرامی می دارم.«
همچنین ساعاتی قبل برنامه نمایش فیلم های 
جشنواره فجر اعلام شد و براساس این برنامه از 
ساعت ۱۶ فردا )۱۲ بهمن ماه( پردیس سینمایی 
ملت، میزبان اهالی رسانه می شود و ابتدا فیلم 
و  حسینی  سیدعماد  کارگردانی  به  »استاد« 
تهیه کنندگی بهروز افخمی و بعد در ساعت ۱۹ 
فیلم سینمایی »شماره ۱۰« به کارگردانی حمید 
به  اصغری  ابراهیم  کنندگی  تهیه  و  زرگرنژاد 

نمایش در خواهد آمد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی آذربایجان غربی عنوان کرد

ترک خوردگی چندبنای تاریخی در 
»خوی«

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
تشریح  با  غربی  آذربایجان  استان  صنایع دستی 
وضعیت آثار تاریخی »خوی« در زلزله های اخیر 
تاریخی  ساختمان  و  بازار  از  بخش هایی  گفت: 
شورای شهر، موزه و چند بنای تاریخی دیگر در 
خوی بر اثر زلزله ترک خورده  و تخریب شده اند، 
ندیده  جدی  آسیب  شمس  آرامگاه  درحالی که 

است.
مرتضی صفری در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
پایش و بررسی اولیه بناهای تاریخی شهرستان 
خوی پس از دو زلزله اخیر که آخرین زلزله ۵.۹ 
ریشتر قدرت داشت و متاسفانه با تلفات انسانی 
دو  گذشته  روز   ۱۰ در  کرد:  اظهار  بود،  همراه 
زمین لرزه با قدرت بالا در »خوی« رخ داد. پس از 
زلزله اول، به خوی رفتیم و از بازار تاریخی خوی و 
برخی بناهای دیگر آن که در معرض خطر تخریب 
بودند، بازدید کردیم. برخی بناهای تاریخی بر اثر 
زلزله اول آسیب هایی دیده بودند. در زلزله دوم 
هم دوباره شاهد ایجاد ترک ها و ریختن گچ بری ها 
از سقف و نمای برخی بناهای تاریخی بودیم و 
ترک خوردگی بیشتر در بازار تاریخی و ساختمان 
است،  تاریخی  بنای  یک  که  شورای شهر خوی 

مشاهده شد.
او اضافه کرد: در موزه »خوی« نیز ویترین ها 
آسیب دیده اند و حتی یکی از اشیای موجود در 

موزه هم دچار آسیب شده است. 
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
آذربایجان غربی گفت: در  استان  صنایع دستی 
شکل کلی تخریب جدی در بناهای تاریخی خوی 
نداشتیم و برآورد کلی ما این است که برای جبران 
خسارت های ناشی از زلزله های اخیر به اعتباری 

حدود پنج میلیارد تومان نیاز داریم.
صفری همچنین درباره وضعین آرامگاه تاریخی 
دارد،  قرار  در شهر خوی  که  تبریزی«  »شمس 
نگران  آرامگاه  این  وضعیت  درباره  کرد:  اظهار 
بودیم، اما خوشبختانه آرامگاه شمس آسیب جدی 
در این زلزله ندیده است و فقط ترک خوردگی های 
جزئی در این بنا دیده شده است. همچنین در 
اطراف مقبره شمس کارگاه های ساختمانی وجود 
داشت که خوشبختانه مجموعۀ در حال ساخت 

این محوطه هم آسیب جدی ندیده است.
آرامگاه  اطراف  در  ساخت وساز  به  سپس  او 
»شمس« اشاره کرد و گفت: محوطه اطراف این 
فضای  گردشگران  برای  و  بوده  کوچک  مقبره، 
تملک  با  رو  این  از  نداشت،  کافی  و  مناسب 
حال  در  مقبره  این  اطراف  خانه های  و  زمین ها 
سفر  در  هستیم.  گردشگری  مجموعه  احداث 
اخیری هم که به »خوی« داشتم با شورای شهر 
و شهردار جلساتی داشتیم و قرار بر این شد که 
مدیریت شهری هم در این پروژه به ما کمک کنند 
تا ظرف یک سال آینده این مجموعه به بهره برداری 
برسد. متولی این پروژه میراث فرهنگی آذربایجان 
وزارت  ملی،  عمرانی  اعتبارات  از  و  است  غربی 
میراث فرهنگی و سفر ریاست جمهوری برای این 

پروژه استفاده می شود.
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
درباره  پایان،  در  غربی  آذربایجان  صنایع دستی 
وضعیت پل های تاریخی خوی، اظهار کرد: پل های 

تاریخی »خوی« در زلزله آسیب جدی ندیده اند.

 سریال »هادی« با بازی
هدایت هاشمی کلید خورد

فصل اول سریال ۳۰ قسمتی »هادی« با بازی 
هدایت هاشمی، شهین تسلیمی و حسین رفیعی 

در لاهیجان کلید خورد.
به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
به  »هادی«  سریال  نخست  فصل  سیما، 
تهیه کنندگی امیرمهدی پوروزیری و نویسندگی 
از گروه فیلم و  امیر داسارگر کاری  و کارگردانی 

سریال شبکه دو سیماست.
محور داستان این درامِ دوران که بازیگرانی چون 
هدایت هاشمی، نسرین بابایی، حسین رفیعی، 
خواجوی،  جواد  تسلیمی،  شهین  نوحیان،  بهار 
اوجاقلو  حسین  آقایی پور،  شهروز  پتکی،  مجید 
و ... در آن به ایفای نقش می پردازند، پیرامون 
نوجوانی تا بزرگسالی یک شهید مدافع حرم است.

به گزارش ایسنا، در بسیاری از دوره های جشنواره 
فیلم فجر فیلمسازانی که متقاضی شرکت در این 
به  فیلم  رساندن  دغدغه شان  تنها  بودند،  رویداد 
جشنواره بود، بخصوص در دوره هایی که هنوز بساط 
دیجیتال وارد سینما نشده بود و صاحبان فیلم ها 
تا دقیقه ۹۰ در تکاپوی آماده کردن فیلم  خود برای 
نمایش در اولین سکانس بودند. در این مورد خیلی 
از خبرنگاران قدیمی خاطراتی دارند از زمانی که یک 
فیلم در چند بخش به سینمای مطبوعات می رسید و 

روی پرده می رفت.
اما این تکاپو و و اضطرابی که فیلمسازها در آن ایام 
تجربه می کردند، چند سالی است که جای خود را 
به یک نگرانی داده؛ اینکه آیا فیلمشان از سد شورای 
البته این مسئله،  یا خیر!  پروانه نمایش می گذرد 
دغدغه تمام شرکت کنندگان در جشنواره فجر نیست 
ولی به هرحال حساسیت ها در ۱۵-۱۰ سال گذشته 

هر سال بیشتر شده است.
مروری بر ادوار مختلف جشنواره فجر، فیلم هایی را 
به خاطر می آورد که یا اصلا اجازه شرکت در جشنواره 
را پیدا نکردند یا پس از رونمایی در جشنواره، مسیر 
اکران عمومی آن ها با توقیف یا سانسور بیشتر تغییر 

کرد.  
حالا در آستانه چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر 
و به بهانه معرفی ۲۴ فیلم بخش سودای سیمرغ که 
طبق آیین نامه های چند سال گذشته، قاعدتا پروانه 
نمایش همه آن ها برای حضور در این رویداد صادر 
شده، اسامی برخی فیلم های معروف را مرور خواهیم 
کرد که یا فرصت دیده شدن در جشنواره فجر را به 
دلیل ممیزی پیدا نکردند یا برای اولین و آخرین بار 

در آنجا به نمایش گذاشته شدند.
»خط قرمز«  به عنوان اولین فیلم مسعود کیمیایی 
پس از انقلاب اسلامی شناخته می شود؛ فیلمی که 
در سال ۱۳۶۰ ساخته شد و در نخستین جشنواره 
اما  به نمایش درآمد  فیلم فجر هم در سال ۱۳۶۱ 
بعدها به دلیل حجاب بازیگران مجوز اکران عمومی 

نگرفت.
»مرگ یزدگرد« به کارگردانی بهرام بیضایی هم که 
در سال ۱۳۵۸ ساخته شد، در همان سال ۱۳۶۱ در 
جشنواره فیلم فجر رونمایی شد ولی آن هم اجازه 

اکران عمومی نگرفت.
»سفیر«  ساخته فریبرز صالح در سال ۱۳۶۱ است 
که در اولین دوره جشنواره فیلم فجر به نمایش درآمد 
ولی به فهرست فیلم های توقیفی آن دوره اضافه شد.
»حاجی واشنگتن«  فیلمی از علی حاتمی است 
که همانند سه فیلم دیگر در نخستین دوره جشنواره 
فیلم فجر نمایش داده شد ولی تا سال ۱۳۷۷ اجازه 
اکران نداشت و ۱۶ سال پس از مرگ کارگردانش رنگ 

پرده را دید.
و  کارگردانی  به  فیلمی  عشق«   مسلخ  »در 
نویسندگی کمال تبریزی ساخته سال ۱۳۶۹ است که 
در نهمین جشنواره فیلم فجر از آثار بخش مسابقه 
بود. این فیلم به خاطر موضوع فیلم موفق به نمایش 
بعد از جشنواره نشد. تبریزی در این زمینه  گفته بود:  
»در مسلخ عشق« فیلمی ساختارشکنانه محسوب 
می شد، چون آن زمان هر فیلمی که راجع به جنگ 
ساخته می شد در خصوص پیروزی بود اما این فیلم 
راجع به شکست نیروهای ما و درنهایت عقب نشینی 
آن ها بود که هرگز اجازه نمایش نگرفت. بعد از آن 
هم به قدری فیلم مثُله و تکه پاره شد که قابلیت 

اکران نداشت.
»نوبت عاشقی« به کارگردانی محسن مخملباف 
هم مانند فیلم تبریزی در جشنواره فیلم فجر ۱۳۶۹ 
حضور داشت ولی به دلیل اعتراض ها به درونمایه 
فیلم که به سوسیالیسم جنسی نسبت داده  می شد 

از اکران بازماند و به فهرست توفیقی ها اضافه شد.
در نهمین دوره جشنواره فیلم فجر فیلم دیگری از 
مخملباف با نام »شب های زاینده رود« نمایش داده 
شد که در دو بخش بهترین فیلمنامه و صدابرداری 
نامزد دریافت جایزه شد اما بعد از پایان جشنواره 

هرگز رنگ پرده را ندید.
از  دیگری  فیلم  سینما«  آکتور  شاه  »ناصرالدین 
فجر  دوره جشنواره  دهمین  در  مخملباف  محسن 
رونمایی شد و اگرچه ابتدا با مشکل روبه رو بود و 
از آن انتقاد می شد اما توانست یک سال بعد راهی 

اکران شود.
داریوش  نویسندگی  و  کارگردانی  به  »بانو«     
مهرجویی از دیگر فیلم های مسئله دار سینما شد که 
در بازبینی های دهمین جشنواره فجر تایید نشد و 

پس از فشارهای زیاد ممنوع از اکران شد.
از  یکی  میرباقری  داوود  ساخته  »آدم برفی« 
سانسور  موضوع  در  سینما  مشهور  مصداق های 
است. این فیلم در بخش آثار اول و دوم جشنواره 
فجر در دوره سیزدهم جشنواره فجر  و در سال ۱۳۷۳ 
نمایش داده شد ولی سه سال در توقیف بود تا بعد 

از کلی ماجرا سال ۷۶ به اکران رسید.
»دیدار« به کارگردانی محمدرضا هنرمند هم در 

سیزدهمین دوره جشنواره فجر رونمایی شد و اگرچه 
مینا لاکانی جایزه بهترین بازیگر زن را گرفت اما خود 

فیلم حدود سه سال توقیف شد.
»مارمولک« یکی از جنجالی ترین فیلم های سینمای 
ایران است که با وجود استقبال در جشنواره فجر 
که  متعددی  جایزه های  وجود  با  و  بیست ودوم 
کسب کرده بود، به محاق توقیف رفت. این فیلم به 
کارگردانی کمال تبریزی محصول سال ۱۳۸۲ است 
که چند روز پس از اکران عمومی به دلیل فشارهای 
زیاد و اینکه از فیلم، توهین به روحانیت برداشت 
شد، از پرده سینماها پایین آمد و بعد از مدتی هم 
نسخه پرده ای آن به بیرون درز کرد. این فیلم ۱۷ سال 
پس از توقیف، مجوز عرضه در شبکه نمایش خانگی 

را گرفت و بعد هم از تلویزیون پخش شد.  
»به رنگ ارغوان« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا 
نیز قرار بود در جشنواره فجر سال ۱۳۸۳ نمایش 
داده شود ولی با حساسیت هایی که بر سر داستانش 
ایجاد شد و پای وزارت اطلاعات به میان آمد، با نامه  
جدول  از  اطلاعات  وقت  وزیر  به  حاتمی کیا  خود 
جشنواره خارج شد، به این امید که فرصت بهتری 
برای نمایش داشته باشد ولی پنج سال در توقیف 
ماند تا سرانجام به جشنواره فجر سال ۱۳۸۸ و بعد 

اکران عمومی رسید.
»آفساید«  اثری از جعفر پناهی در سال ۱۳۸۴ 
است که در جشنواره فجر بیست وچهارم با حضور 
بابت  هم  پناهی  و  درآمد  نمایش  به  کارگردانش 
ابراز  خود  هموطنان  کنار  در  فیلمش  تماشای 
خوشحالی کرد اما با توجه به سوژه حساسیت برانگیز 
اکران  مجوز  ورزشگاه  در  زنان  حضور  درباره  آن 

نگرفت.
در  را  سرنوشت ها  تلخ ترین  از  یکی  »سنتوری« 
کارگردانی  به  فیلمی  دارد؛  توقیفی  فیلم های  میان 
داریوش مهرجویی در سال ۱۳۸۵ که با حاشیه هایی 
در جشنواره فجر بیست وپنجم رونمایی شد و برای 
بهران رادان هم سیمرغ بهترین بازیگر نقش اول را 
به ارمغان آورد اما چند ماه بعد و در آستانه اکران 
عمومی، از نمایش فیلم جلوگیری شد تا سرانجام 
سی دی های قاچاق فیلم به خیابان رسید. چند سال 
بعد فرامرز فرازمند تهیه کننده فیلم بر اثر یک سکته 
قلبی به طور نگهبانی از دنیا رفت. مهرجویی همواره 
»سنتوری«  ماجراهای  به خاطر  او  که  بود  معتقد 
دق کرد و البته خودش هم هیچ گاه از زیر بار فشار 

سنگین توقیف و قاچاق این فیلم رها نشد.
ساخته های  از  دیگر  یکی  جشن«  یک  »گزارش 
بیست ونهمین  در  که  است  حاتمی کیا  ابراهیم 
جشنواره فیلم فجر و پس از سال پرحادثه ۱۳۸۸ با 

نگاهی به همان اتفاق های سیاسی تولید شد و به 
نمایش درآمد. اما این تنها نمایش گسترده ی فیلم 
تاکنون بوده و بعد توقیف شد و هیچگاه به اکران 
نرسید. البته در سال های اخیر و پس از فروش فیلم 
به سازمان سینمایی، گفته می شد که دست اندکاران 

فیلم تمایلی به اکران آن ندارند.
»خیابان های آرام« هم ساخته کمال تبریزی در  
سال ۸۹ است که در بیست ونهمین دوره جشنواره 
فجر حضور داشت. این فیلم که داستان شش دیوانه 
را روایت می کند که با فرار از بیمارستان باعث ایجاد 
مشکلاتی در سطح شهر می شوند، بیش از ۱۱ سال 

است که در توقیف به سر می برد.
فیلم های  پرحاشیه ترین  از  یکی  »رستاخیز« 
سال های اخیر بوده که سبب شد ساخت پروژه های 
سنگین دینی با ریسک زیادی مواجه شود. احمدرضا 
درویش فیلم عاشورایی خود را سال ۱۳۹۱ پس از 
حدود ۱۰ سال به پایان رساند و در جشنواره سی ودوم 
ارائه کرد. »رستاخیز« در آن دوره جایزه های  فجر 
زیادی از جشنواره گرفت و حدود دو سال بعد چند 
اعتراض  با  عمومی،  اکران  شروع  از  پس  ساعت 
حضرت  چهره  آوردن  در  تصویر  به  بابت  عده ای 
عباس )ع( از پرده سینماها پایین کشیده شد و ۹ 
سال به توقیف رفت تا اینکه سال گذشته فقط برای 

نمایش آنلاین به آن مجوز دادند.
محسن  از  فیلمی  دوست داشتنی«  »آشغال های 
امیریوسفی، تولید سال ۱۳۹۱ و درباره حوادث سال 
۱۳۸۸ است که در هیچ کدام از دولت های دهم و 
یازدهم موفق به گرفتن پروانه نمایش و شرکت در 
جشنواره سی ودوم فجر نشد. »آشغال ها...« برای ۶ 
سال توقیف شد و در نهایت با تغییرات قابل توجه 

در سال ۱۳۹۷ به اکران عمومی رسید.
فجر  سی ودوم  جشنواره  در  و   ۱۳۹۲ سال  در 
فیلم »عصبانی نیستم« ساخته رضا درمیشیان هم 
حاشیه ساز شد؛ تا جایی که نشست خبری آن لغو 
داوری،  از  فیلم  صاحب  اجباری  کناره گیری  با  و 
حتی جایزه های خود را نیز از دست داد. این فیلم 
سال   سیاسی  حواشی  بستر  در  آن  داستان  که 
۱۳۸۸ می گذشت، توقیف شد و بعد از ۶ سال در 

اردیبهشت ۱۳۹۷ اکران شد.
»خانه پدری« کیانوش عیاری هم یکی از فیلم های 
توقیفی سینماست که در چند مرحله توقیف و رفع 
توقیف شده است. این فیلم در سال ۱۳۸۹ ساخته 
شد ولی مجوز نمایش نداشت تا سال ۱۳۹۲ و در 
امکان  فقط  که  فجر  جشنواره  دوره  سی ودومین 
نمایش در بخش خارج از مسابقه را پیدا کرد. یک 
سال بعد فیلم روی پرده رفت ولی به سرعت از پرده 

پایین کشیده شد و پنج سال به محاق توقیف رفت. 
بعد از آن در سال ۱۳۹۸ فیلم با اصلاحاتی دوباره 
روی پرده رفت و این بار با دستور قضایی از پرده 
پایین آمد و چند روز بعد با اعمال رده بندی سنی 
بار دیگر اکران شد که البته زمان بسیار محدودی 
به آن دادند و بعد بدون آنکه مجوز اکران آنلاین 
یا عرضه در شبکه نمایش خانگی را بگیرد بار دیگر 

توقیف شد.
کارگردانی  به  سال ۹۰  محصول  »خرس«  فیلم   
خسرو معصومی است که در جشنواره فجر سی ام 
)محمدرضا  صداگذاری  بهترین  بلورین  سیمزغ 
را  اصلانی(  )فرهاد  مرد  بازیگر  بهترین  و  دلپاک( 
روایت  را  رزمنده ای  مرد  داستان  فیلم  این  گرفت. 
می کند که پس از سال ها اسارت در هنگام بازگشت 
به منزل با ازدواج همسرش روبه رو می شود و همین 
موضوع بهانه اصلی برای توقیف فیلم شد. »خرس« 
به گرفتن  پیگیری های سازندگانش موفق  با وجود 
پروانه نمایش نشد تا اینکه سال ۱۳۹۹ و پس از 
۹ سال نسخه ای از آن قاچاق و در فضای اینترنت 

پخش شد.
»شیشلیک« ساخته محمدحسین مهدویان یک 
در سی ونهمین  که سال ۱۳۹۹  است  فیلم کمدی 
جشنواره فجر رونمایی شد ولی بعد از آن توقیف 

شده و خبری از مجوز اکرانش نیست.  
»علت مرگ: نامعلوم« به کارگردانی علی زرنگار 
از تولیدات سینمایی است که سال گذشته متقاضی 
حضور در جشنواره فجر بود ولی با وجود نظر مثبت 
هیات انتخاب پروانه نمایش نگرفت و هنوز بلاتکلیف 

است.
»قاتل و وحشی« به کارگردانی حمید نعمت الله که 
دو سال پیاپی به دنبال شرکت در جشنواره فجر بود 
نه تنها به دلایل مختلف موفق نشد بلکه هنوز امکان 
نمایش عمومی هم پیدا نکرده است. در حال حاضر 
اصلی ترین دلیل برای نمایش این فیلم حجاب عنوان 

می شود.
سال  در  عیاری  کیانوش  ساخته  دیگر  »کاناپه« 
۱۳۹۵ متقاضی شرکت در جشنواره فیلم فجر بود و 
به گفته محمد حیدری )دبیر وقت آن جشنواره( به 
دلیل ممیزی به جشنواره راه پیدا نکرد و همچنان در 
توقیف است. مشکل این فیلم هم حجاب و درواقع 

پوستیژ )کلاه گیس( بازیگران زن است.
فیلم های نام برده تنها بخشی از آثاری هستند که 
هم با جشنواره فجر ارتباطی داشتند و هم به نحوی 
در نمایش عمومی خود دچار مشکلاتی شدند. به جز 
این ها آثار دیگری هم هستند که سرنوشت مطلوبی 

در اکران نداشتند.

زمانی برای دیدن نسخه اصل سر و دست می شکستند

جشنواره فیلم فجر و دردسری به نام توقیف
در گذشته ای نه چندان دور یکی از جذابیت های جشنواره فیلم فجر که باعث می شد مشتاقان زیادی برای پیدا کردن بلیت سر و دست بشکنند، تماشای 
نسخه “اصل” فیلم ها بود. چون می دانستند که فقط در این جشنواره و برای همین یک بار فیلم ها پیش از آنکه از تیغ سانسور بگذرند، روی پرده نمایش 
داده می شوند اما چند سالی است که هم این ویژگی مهم از جشنواره گرفته شده و هم سرنوشت چند فیلم پس از یک دهه رونمایی در جشنواره هنوز 

مشخص نشده است.

مروری بر 
ادوار مختلف 

جشنواره فجر، 
فیلم هایی را به 
خاطر می آورد 

که یا اصلا اجازه 
شرکت در 

جشنواره را پیدا 
نکردند یا پس 
از رونمایی در 

جشنواره، مسیر 
اکران عمومی 

آن ها با توقیف 
یا سانسور 

بیشتر تغییر 
کرد

طی روزهای گذشته در فضای مجازی ویدئویی از علی اکبر رائفی پور منتشر شد 
که حاوی اظهارات توهین آمیز او نسبت به اهالی موسیقی بود و شرایطی را ایجاد 
کرد که بهزاد عبدی آهنگساز، مدرس، پژوهشگر و دبیر هنری جشنواره موسیقی 

فجر با انتشار متنی نسبت به آن واکنش نشان داد.
این واکنش به حدی بود که وی در متن ارائه شده رسماً اعلام کرد: »در صورتی 
که ایشان رسمی از هنرمندان موسیقی این کشور، عذرخواهی نکند، دیگر هیچ 
مسئولیتی را برای موسیقی عزیز کشورم، قبول نخواهم کرد و استعفای خود را از 

این مسئولیت اعلام می دارم.«
به گزارش مهر بعد از این واکنش اعتراضی بود که او به همراه امیر بکان و علی 
رحیمیان به عنوان سه عضو شورای هنری ارکسترها متن دیگری را خطاب به وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی منتشر کرده و در آن از محمد مهدی اسماعیلی خواستند 

تا با این موضوع برخورد قضایی و حقوقی کند.
در بخشی از این متن اعتراضی آمده بود: »شورای هنری ارکستر ملی ایران 
بر حسب وظیفه خود در حفظ میراث شنیداری این سرزمین و حفظ شئونات 
و کرامت هنرمندان شریف موسیقی کشور، این سخنان سخیف و موهن را، به 
شدت محکوم کرده و از وزیر محترم ارشاد و همچنین دیگر نهادهای صنفی 
همچون خانه هنرمندان، خانه موسیقی، انجمن موسیقی، دفتر موسیقی و 
همچنین نهادهای نظارتی قوه قضائیه، درخواست برخورد قاطع، با این شخص را 

که آزادانه اقدام به هتاکی به اهالی فرهنگ و علم و هنر می نماید دارد.«
ساعتی بعد از انتشار این متن بود که محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ 

و ارشاد اسلامی ضمن ابراز تأسف در خصوص انتشار چنین ویدیویی در مورد 
هنرمندان موسیقی کشور، با تاکید بر اینکه وزارت فرهنگ هیچ توهینی به جامعه 
هنری نجیب ایران را برنمی تابد، خطاب به اداره کل حقوقی این وزارتخانه دستور 

پیگیری حقوقی و قضایی این مسئله را صادر کرد.
علی اکبر رائفی پور هم پس از این واکنش ها بود که با انتشار ویدئوی دیگری 
در فضای مجازی ضمن ارائه توضیحاتی درباره آنچه از این ویدئوی قدیمی در 
فضای مجازی پیش روی مخاطبان قرار گرفته است، عنوان کرد: کلیپ منتشر 
شده از سخنانش علیه اهالی موسیقی مربوط به ۱۲ سال پیش است و تقطیع 
و تکه تکه شده است. او با بیان اینکه موسیقی را برای جامعه نوعی »دارو« 
می داند، گفت: از عذرخواهی ابایی ندارد و اگر کسی از سخنانش آزرده خاطر 

شده عذرخواهی می کند.
بهزاد عبدی در پی انتشار این ویدئو بود که ضمن بازنشر آن در صفحه شخصی 
خود نوشت: آقای رائفی پور ویدئوی کامل را دیده ایم ولی آن جمله زشت بخشی 
از جملات شما بود و تقطیع نبود و هرگز جای کتمان ندارد که دل هنرمندان 
موسیقی به درد آمد. درست است که ویدئو قدیمی بوده ولی اثرش ماندگاراست 
و زمان ندارد. دل هنرمندان موسیقی لرزید و شکست و اینکه تلویحاً عذرخواهی 

کردید شاید مرهمی بسیار کوچک برای دل آنان باشد.«
بهزاد عبدی در این گفت وگوی کوتاه به نکات مهمی اشاره کرده که در ادامه 

می خوانید:
وی می گوید: هر صحبت و سخنی با خودش بار و مسئولیتی برای گوینده 

خواهد داشت و باید به عاقبت آن صحبت نیز فکر کند. صحبت های گوینده 
در ویدیوی اخیر )که به قولی برای سال ها پیش بوده است( از دو وجه باید 
بررسی شود؛ اول توهین مستقیم به بخش عظیمی از جامعه موسیقی و دوم 
حاشیه امنی که ایشان دارند و هر چه دلشان می خواهد به هرکسی که دلشان 

می خواهد می گوید.
در مورد اول واکنش من از دو نگاه است؛ شخص حقیقی و شخص حقوقی؛ 
شخص حقیقی من به عنوان موزیسین اعتراض می کند و محکوم می کند. مثل 
تمام همکاران شریف این هنر. ولی متاسفانه در حد همان محکومیت باقی 
می ماند و چیزی را پیش نخواهد برد. که تاریخ گواه این مدعاست. اما شخص 
حقوقی من به عنوان مسئولیتی که در جشنواره از طرف وزارت ارشاد دارم، حفظ 
و حراست از کیان هنرمندان موسیقی است که واقعاً شرایط بسیار سختی دارند.
موسیقی که هنوز تکلیفش به عنوان یک هنر متعالی نزد مسئولان ما مشخص 
می شود،  خارج  کسی  دهان  از  وقیحانه ای  جمله  چنین  وقتی  پس  نیست. 
نمی توانم سکوت کنم و این من هستم که باید مراقب روح هنرمندان باشم. کما 
اینکه من تمامی هزینه هایش را هم خواهم پرداخت. اتفاقاً در این لحظات است 
که متولیان هنر باید به درخت تکیده این هنر بیش از قبل توجه کنند و اجازه 

ندهند هر کسی از راه نرسیده بیاید و شاخه ای از آن را بشکند.
اما در نگاه دوم با توجه به اینکه عنوان شده است ایشان ارتباطی با نظام 
ندارند، مسئولان فرهنگی و حتی امنیتی کشور باید با او برخورد کنند. که هر چه 

به فکر و ذهنش می رسد در تریبون رسمی عنوان نکنند.

عبدی همچنین می گوید: من زمان ضبط این ویدیو را نمی دانم ولی در اصل 
ماجرا تفاوتی نمی کند. اگر ایشان ادعا دارند که این گفته ها برای چند سال قبل 
است و الان نظر دیگری دارند، با انتشار یک ویدیو این گفته ها را نقض کنند. 
اتفاقاً اینکه این ویدیو برای سال ها پیش است فرصت بسیار خوبی به ایشان 
می دهد که یک اصلاحیه به این گفته ها بزنند. آدمی رشد می کند و نظراتش هم 

تغییر خواهد کرد.

بهزاد عبدی مطرح کرد
آقای رائفی پور ۱۲ سال برای اصلاح این اظهارات فرصت داشتید!


